

SAND bestyrelsesmøde d. 19.9.2014

Deltagere: Per Kragh, Pia Nedergaard, Bettina Sørensen, Henrik S Pedersen, Kim Brohus, Rene Holmgren, Steen Rosenquist, Sabina Hvid, René Køhn, Ole Svendsen, Martin T. Christensen, Kaffa, Ninna Thornhal, Kurt G Andersen, Rene Nielsen, Ask Svejstrup (ref.).

Afbud: Frederik Falkengaard, Harald Gjersøe, Preben Madsen, Leif Jensen

Per byder velkommen og glæder sig over, at der er nye ansigter. Vi tager en præsentationsrunde. Sabina er gæst fordi hun har været praktikant og tovholder på Tour de boform. Hun vil i fremtiden være til at få fat på i Århus. Hun støtter Århusudvalget i deres arbejde.

1. Folkemøde – evaluering og stillingtagen til om vi skal deltage næste år

Bettina, Pia, René, Steen, Kurt og Ask deltog. Derudover var der nogle fra ungegruppen, aktionsgruppen og flere fra SAND Hovedstaden.

Bettina synes, det var nogle meget lange dage. Det var for hårdt for hende at være der 10 – 12 timer. Der var meget der skulle nås. Vi boede også for langt væk. Hun vil foretrække at bo i Allinge. Så ville hun kunne tage sig et hvil ind imellem. Hun er rigtig stolt af vores ungegruppe. Hun synes, de gjorde det rigtigt godt. Hun synes at politikerne virkede som om de var der, fordi de skulle være der. De snakker udenom. Hun oplevede at der var mange støttegrupper, som hun ikke vidste fandtes. Alt i alt godt.

Pia talte bl.a. med Thuesen-Dahl. Hun var velkommen til at ringe til ham. Hun synes også, at de unge var gode.

René N har talt med de unge efterfølgende. Den respons han har fået er, at de oplevede, at det var rigtigt godt for dem at mødes med hr. og fru Danmark i ansigt-til-ansigt samtalerne. De var også rigtig glade for den respons de fik på at være med i debatterne. De var stolte af deres indsats og synes, det løftede dem at deltage.

SAND blev godt eksponeret. De unge og SAND blev omtalt i 8 – 9 artikler, siger René N. Han er enig med Bettina om, at politikerne vist bare er der for at være der.

Vi holdt møder med de unge, før de skulle deltage. De blev klædt på og hjalp Missionen blandt hjemløse med at redigere de videoer, som de selv var med i.

Det var godt at mødes om morgenen og sætte sig nogle mål og lave nogle aftaler. Måske skulle man også evaluere dagens forløb om aftenen.

TIL NÆSTE ÅR: Der skal være daglige møder med dem der repræsenterer SAND. Det kunne være godt at høre hvad de andre SAND folk skulle: Aktionsgruppen, SAND Hovedstaden, ungegruppen og de 3 bestyrelsesrepræsentanter.

René N synes det var meget givtigt at dele telt med HF.

Han har en stående invitation til igen i år at lave en debat i Stop Fattigdoms´ telt.

Svendsen mener, at man også kan komme til at bo for tæt på. Der var lidt for meget røg og andre ting man ikke skal indtage. Det skal være muligt at kunne trække sig tilbage.

Han tror ikke politikerne er der fordi de skal være der, men fordi de vil ses.

Steen var skuffet over, at der ikke var et SAND telt. Der var for lidt plads i HF teltet til at man kunne diskutere med folk.

Hvad lejren angår, vil Steen og resten af SAND Hovedstaden gerne ligge på ungdomscampen. De vil ikke ligge sammen med HF sælgere, der var der på eget initiativ. Det gik fint med dem, der boede hos os. Sælgerne, der var derover på eget initiativ, drak lidt rigeligt. De var for fulde til at det var sjovt. Det ser han helst ikke sker igen. Steen synes han skulle løse alt for mange konflikter, der opstod pga. druk. Han synes også han savnede støtte fra SANDs sekretariatet/Hus Forbis sekretariat til at løse konflikter.

Vi vil meget gerne samarbejde med HF.

Henrik siger, at HF ikke kan blande sig i sælgerens brug eller misbrug. Der er regler om, at man ikke må være skidefuld eller drikke mens man sælger. Men når man ikke sælger, står man kun til ansvar overfor sig selv og selvfølgelig er man ansvarlig overfor sine handlinger.

Vi diskuterer om vi skal der over igen næste år. Det skal vi.

I forhold til hoteller og vandrehjem er vi nok allerede for sent ude. Kim nævner at Michael fra Koldings bror har købt et pensionat på Bornholm. Der er vist 10 -12 værelser. Han vil undersøge om der er plads og finde ud af hvor det er.

Ask foreslår, at vi lejer et telt med HF. Her kan vi være og invitere folk til at 'møde en hjemløs'. Derudover kan vi samarbejde med andre organisationer om at lave 1 – 3 debatter i f.eks. cirkusteltet sammen med Stop fattigdom nu. Han synes hellere at vi skal have få men veltilrettelagte arrangementer. Og selvfølgelig skal vi gentage aktionsgruppens 'nålestiksoperationerne'. De fungerede godt.

Steen supplerer med, at der også kan udvikle sig noget ved ikke-styrede processer. Der kan skabes nogle fantastiske kontakter, som vi kan bygge videre på nu.

Vi deltager næste år. Vi booker overnatning i hotel/campingvogn ell. lign. Samtidig er der nogen der vil bo i ungdomscampen. Vi laver en arbejdsdeling og laver politiske slagord, som skal fremføres. Vi levner samtidig plads til at man kan 'mingle'.

Vi skal på forhånd have klare aftaler om hvor og hvornår der må drikkes og hvornår der ikke må. Det gælder også der hvor vi sover. Hvis der på forhånd er aftaler, burde det minimere risikoen for konflikter.

Aktionsgruppen gav meget positiv respons. Der er ingen penge i aktionsgruppen og SAND Hovedstaden magter ikke at løfte opgaven økonomisk, synes de.

Vi snakker om at aktionsgruppen kan blive en formel arbejdsgruppe. Det vil give dem del i de midler, vi har afsat til arbejdsgrupperne. Vi kan give dem mandat til at lave aktioner og bede dem om at tænke landsdækkende. Det kræver input fra resten af landet, hvis gruppen skal tænke landsdækkende.

Ninna foreslår at vi samler en gruppe, der går ned og pudser vinduerne hos jobcentrene med det politiske budskab, at de skal kunne se hvad der sker ude i virkeligheden.

Vi laver aktionsgruppen til en formel arbejdsgruppe.

2. Tour de boform – evaluering

Pia synes det var alle tiders projekt. Hun var med 11 ud af 14 steder. Hvis vi skal lave det igen, vil hun gerne have nogle flere retningslinjer om hvem der laver hvad, hvornår. Der var mange, der ikke mødte op, selvom det var aftalt. Hun synes det gav et stort udbytte. Det forbedrede forholdet til boformerne.

René K synes vi skal overveje om vi skal lade være med at være på et forsorghjem d. 1. og ugen frem. Der var ingen de uger. Svendsen siger at det også var tilfældet i Glostrup.

Sabina synes det var en vild fed tur. Både set fra SANDs side og fra boformernes side. Det har givet hende rigtig meget. Især når nogen af dem fra boformerne skrev, at det havde været en vild fed tur.

Sabina laver en punktvis evaluering. Noget er boformernes tilbagemelding og noget er fra hende selv og Sofie.

- a. Introbrevet skal være mere klart.
- b. Tovholderrollen er vigtig, men det er ikke meningen, at det skal hvile på tovholderen. Det er et brugerdrevet projekt.
- c. Børn skal ikke med på turen. Det skal stå klart.
- d. Oplevelser, der ikke var hensigtsmæssige: SAND er en organisation for alle. Hvis SAND ikke kan rumme alle, hvor skal man så være. Det er ikke alle vi kan rumme. Nogle folk får en behandling, som de ikke fortjener. Vi er for dårlige til at snakke med hinanden. Hvis der er noget ved nogle af de andre, vi har svært ved at rumme, må vi snakke med dem om det frem for at tale ondt om dem. Hun roser Steen for at være rummelig, da de var på Solvang. Kaffa synes det er forkert at gøre grin med hinanden. Vi skal være rummelige. Vi er meget forskellige og det skal vi kunne rumme. Der var én der ikke ville med, fordi han synes der var for meget fnidder-fnadder.
- e. Turen fungerede rigtig godt de fleste steder, men nogle steder, f.eks. Esbjerg, skete der ikke noget som helst. Vi skal lave en plan B, hvis ingen er friske på at lave noget sammen med os. Nogle steder fungerede René N's oplæg helt vildt godt, mens det andre steder faldt det til jorden. Hvorfor? Det er svært at tage højde for. Igen plan B. Vi diskuterer hvad det er vi repræsenterer, når vi kommer? Kaffa tror på kaffe, kage og debat. Hvis man har tingene (aktiviteter, guitar osv.) med, skal man nok komme igennem med sit budskab, tror han på. Kim siger, at man skal huske at stikke hovedet forbi og tage en kop kaffe med dem der bor på boformerne ind imellem. Det er ikke alle boformer (ledelsen), der er vilde med SAND. Det er dem der bor der, der er vigtige for os. Kim siger, at han synes det var helt vildt godt på Bøgely. De har efterfølgende været ude med en informationsseddel om SAND og blev rigtig godt modtaget. Næste gang skal vi huske at lokale SAND folk får lavet aftaler om, at SANDudvalgsrepræsentanter kommer med til næste møde, og at beboerrådsrepræsentanter kommer med til næste udvalgmøde. Der skal bygges videre på det gode tour de boforms-møde.
- f. Det er vigtigt at få lavet klare aftaler om, hvem der laver hvad, hvornår. Hvis det altid er de samme, der yder noget, bliver de trætte af det til sidst og snerrer af de andre. Det kommer til at hænge på få.
- g. Spring den første uge over i hver måned eller kom nogle steder hen, hvor de ikke kan flygte fra, f.eks. Godrum.
- h. Lave nogle teams der kører i 3 uger. Det giver nogle fordele med den samme stab. Ulempen er at det ikke er alle der kan være med så lang tid. Det udelukker også nogen fra at deltage kortere tid.
- i. Grill er alt. Det er sådan set lige meget om det er helstegt pattegris eller pølser. Bare der grilles.

- j. Fedt at have quiz med.
- k. Der skal arbejdes med SAND navnet. Der er mange, der ikke ved hvad SAND står for og hvorfor vi hedder det.
- l. Der er en "os og jer problematik". Dem med hjemløsebaggrund og dem uden (sekretariatet og hende selv). Hun synes det har været træls, at man bliver holdt på afstand, fordi man ikke har hjemløsebaggrund. Hun har skullet kæmpe for at få sin plads i gruppen. Det har været trættende.
- m. Vibohøj efterlyser mere information fra start. Hun synes det var svært at sikre sig, at der var styr på det hele, når udvalget siger, at der er styr på det hele - også selvom det ikke var tilfældet. Måske vi skal lave en tjekliste om at der er talt med afdelingsleder osv.
Goodieback med program mm, der skal ud til alle på boformerne.
- n. Have en guitar med alle steder
- o. Lave evaluering efter hver besøg. Vi kan også sende et evalueringsskema til leder/afdelingsleder
- p. Vi kan ikke være sikre på, at de ledere vi har talt med, har meldt det videre til afdelingsleder og ansatte.
- q. Der skal laves aftaler om hvor man skal gå hen på toilet om natten.
- r. Det skal gøres tydeligt for beboerne, at SAND kommer på besøg. De beboere der ikke har lyst til at man kan komme på besøg, kan søge hen for sig selv.
- s. Det skal sikres, hvem der har styr på hvilke punkter i programmet. F.eks. hvem der skal styre et møde og hvem der skal styre en aktivitet eller grillaftenen. Ninna siger, at hun oplever, at de mindre faglige aktiviteter førte til de bedste faglige snakke.
- t. Arbejdes med en større bruttotrup
- u. Formålet skal være helt klart. Er det hygge? Er det en hjælp til de lokale udvalg? Er det noget tredje?
- v. I informationsbrevet kan man gøre noget mere ud af at få boformerne til at fortælle noget om hvad de godt vil have fokus på.
- w. René siger, at han gerne vil være der dagen før sit oplæg, så han måske kan tænde en lille gnist i nogen og få en fornemmelse af hvad folk gerne vil have. Han synes måske at længden af turen er lidt lang. Han synes ikke det er entydigt godt, at han holder oplæg under hygge stunderne. Det er at pådutte nogen noget.
- x. Hæng en kalender over SAND aktiviteter op på boformen når man er der.
- y. Pia synes man skal samle nogle billeder og nogle tanker om hvad vi har fået ud af det til hver boform.
- z. Kaffa mener Renés oplæg skal være mere letspiseligt. Det var måske mere møntet på personalet.

3. Tour de hjemløs i december – forslag fra Per Kragh

Kragh foreslår at vi laver en tour de hjemløs på Sjælland i december. Tour de hjemløs går ud på at oplyse det danske folk (hr. og fru Dk) om hjemløshed og SAND. Det skal være i december fordi der er folk så gavmilde. Konkret foreslår han Korsør, Holbæk, Roskilde og Helsingør. Det kunne også være alternative steder. Men Sjælland skal det være.

Pia har billederne til udstillingen som før har været med rundt.

Henrik siger på forhånd 'ja' til at de – SAND Nordsjælland – vil være med. René H og René K siger at deres udvalg også gerne vil.

Vi smider ønsket om en tur over i kommunikationsgruppen. De planlægger en tur. Måske der bliver ændret lidt på byerne. Københavnerne vil gerne springes over.

4. HF kandidater – hvem skal vi stille op på SANDs liste til Hus Forbis generalforsamling d. 18.9. i Århus?

Vi diskuterer kandidater: Jens Vestergaard, Kim Brohus, Jim, Kaffa, Steen Rosenquist stilles alle op til bestyrelsen.

Ask stiller op på suppleantlisten sammen med de 4, der ikke bliver valgt ind i bestyrelsen.

5. Gamle hjemløses hyggeklub. Forslag om at lave en seniorklub i SAND

Mange har tjent SAND i mange år. De bliver trætte og slidte, og glemt. Kragh vil gerne lave en klub for de gamle, der vil hygge, men også stadig kan byde ind med gode idéer. Svendsen synes vi skal passe på med at dele folk for meget op i grupper. Men de er som udgangspunkt positive i København. Det skal være et tilvalg. Det er ikke i stedet for noget andet. Det er sammenholdet man har fået i SAND, der skal føres videre. Det er hjælp til selvhjælp.

Ask beskriver og søger penge.

Sabina siger at Blaa Kors har noget, der hedder 'nye netværk'. Det er et madfællesskab og et aktivitetsfællesskab. De har kørt 2 år og kører 1½ år endnu.

6. Brugernes bazar 2014. Er vi klar?

Der er kommet en liste over telte og hvem vi skal bo sammen med. Vi skal bo sammen med HF og SUS. Vi har fået de borde og stole vi har bedt om. Vi skal have en debat med Pernille Skipper om misbrugets betydning for boligen.

Ask laver en vagtplan. Ninna kommer ikke. Hvis der er nogen fra udvalgene, der vil på vagskemaet, skal de kontakte Ask.

Der kan fås rejsebonner ved at henvende sig til sekretariatet.

7. Eventuelt

SAND Fyn har haft et grillarrangement for hjemløse i Kongens Have d. 14. Der var helstegt pattegris. Der var 180 mennesker. Aftenen før fik de en donation på mad til 75 mennesker. Det var heldigt nu der kom så mange mennesker. Det var vildt godt.

Kaffa fortæller, at der er festuge i Århus. Der vil de gerne have campingvognen over. Det skal aftales med Sofie og der skal lægges 500 kr. i depositum. Det starter d. 29. august og slutter d. 14. september.

Der er en SAND-mand i Odense der skal giftes. Vil vi give en blomst. Det er en lokal sag, siger vi.

Rejsebonerne udgår d. 1. okt. Hvad gør vi? Det er der ikke nogen umiddelbart god løsning på. Det kunne være print selv billetter. Det har det problem at man ikke kan få refunderet billetten.

Det bliver mere besværligt, flere udlæg og dårlige service. Der er ikke nogen umiddelbare erstatninger til rejseboner.

René Nielsen var med Richardt på Roskildehjemmet i går. Først talte de med beboerne om de fysiske forhold. Der er mistanke om skimmelsvamp, dårlige elektriske installationer osv. Herefter talte de med ledelsen. Det var en meget positiv snak, hvor man blev enige om at gøre noget sammen for at løse problemerne. Hele hjemmet skal moderniseres om et år.

Efterfølgende holdte de igen møde med beboerne og diskuterede nogle mere pædagogiske ting. En god oplevelse.

Solvang har også været diskuteret i SAND Hovedstaden og med Solvang, hvor René også har været inde over.

Steen fortæller, at forstanderen Per og ham har været meget uenige om flere ting. I går aftes var Steen med til et 3 timer langt møde, hvor en masse af de problematikker, der har været, stadig er der. Men der er blevet et positivt samarbejde, og der er kommet en ny beboerrådsformand, der (desværre kan man sige) har fået en lejlighed. Steen skal være med til de næste beboerrådsmøder, for at holde dem i gang.

Steen har meldt Solvang til det sociale tilsyn. Det er forstander ikke helt tilfreds med, men det skulle gøres.

Kaffa siger, at der er en episode fra Århus, hvor en gæst til en beboer er blevet smidt ud. Der var en racistisk undertone. Vi må se, om der kommer en sag om det.

René siger, at Rådgivningscentre – ikke socialcenter/jobcenter – nogle gange ikke bevilger etableringshjælp eller andre ydelser til hjemløse. Han efterlyser hjemløses erfaring med rådgivningscentrene.